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Škrty se nejvíc dotknou vysokých škol

Lidové noviny, 20.08.2010, Rubrika: Domov, Autor: PAVLA KUBÁLKOVÁ
PRAHA Pro vysoké školy a univerzity to není dobrá zpráva. Šetření, které se nevyhne ani resortu školství, se totiž
dotkne právě terciárního vzdělávání nejvíce. Vyplývá to ze včerejšího jednání ministra školství Josefa Dobeše (VV) s
rektory vysokých škol.
"Resort školství bude mít rozpočet na rok 2011 oproti loňskému roku nižší o pět miliard, tedy jen 120 miliard korun. Již
je jasné, že na platech učitelů se šetřit nebude, další peníze půjdou na generálku maturit a na samotnou státní maturitu.
Nejvíce šetření pocítí vysoké školy," potvrdil Dobeš.
Ještě letos navíc hrozí, že vysoké školy přijdou o 300 milionů korun. Někteří mluví až o 600 milionech. "Tato ztráta je pro
nás nepříjemná. Krátce před koncem roku už těžko můžeme ušetřit na mzdách, ušetřit budeme muset na provozních
nákladech. Údržbu a opravy budov tedy musíme odsunout na další rok. Snad ne na další roky," popsal situaci rektor
ČVUT Václav Havlíček.
Ještě větší zásah do fungování škol pak přinese šetření v příštím roce. Mluví se o miliardě až dvou, o které by měly
školy přijít. Takové omezení považují rektoři za vážné ohrožení kvality výuky. Navíc říkají, že již ani nemají kde šetřit.
"Budeme možná nuceni snížit počty vysokoškolských pedagogů. To bude velmi negativní pro budoucnost národa. Ztratit
někoho kvalitního je jednoduché, najít za něj kvalitní náhradu je ale velmi složité," dodal Havlíček.
Předseda České komory rektorů a šéf Masarykovy univerzity Petr Fiala mluví v souvislosti se škrty v rozpočtu terciárního
vzdělávání dokonce o existenčních problémech některých škol. "Těch čísel létá ve vzduchu celá řada a ani jedno není
pro vysoké školy příznivé. Zatím přesně nevím, o kolik méně dostaneme, ale vysoké školy v současné situaci nemohou
další krácení v žádném případě unést," řekl Fiala s tím, že již nyní se školy dostávají do problémů s udržením kvality
vysokoškolského vzdělávání, a to právě kvůli nedostatku peněz.
Podle ministra Dobeše by školy mohly chybějící peníze získat ze strukturálních fondů Evropské unie. Mohly by se
například inspirovat základními školami, které mohou díky zjednodušenému systému čerpání získat v následujících
třech letech 4,5 miliardy korun právě z fondů EU.
MŠMT ušetří i propuštěním Nedostatek peněz ve školském resortu chce navíc ministr Dobeš získat i tím, že svůj úřad
zeštíhlí. Zadal proto personální audit, který zjistí, jaká je situace i ve všech institucích, které pod ministerstvo spadají.
Výpovědi se tak nevyhnou například ani ministerskému odboru, který má právě evropské strukturální fondy na starosti.
Podle informací Radiožurnálu již dostalo výpověď šestnáct lidí, kteří mají čerpání peněz na starosti, a další propuštění
se ještě chystá. Hrozí prý kolaps celého systému a ohroženo je i samotné čerpání evropských peněz.
To ale ministr školství vyloučil. Podle něj není možné, aby se šetření a propouštění dotklo celého ministerstva až na
jeden odbor.
"Nemyslím si, že kvantita rovná se kvalita. Tento odbor má 240 pracovníků a efektivita je velmi nízká. Je tady poměrně
hodně zaměstnanců a zároveň velmi malé čerpání peněz. Je to pro mne záhada," řekl. Prý si umí představit, že propustí
velké množství pracovníků a místo nich nabere možná menší počet lidí, ale kvalitnějších.


